
روزنام�ه » Algemeen Dagblad« هلن�د 
نوشت: » بيش از 300 كودك از ژانويه/ دي 2022 
از مراكز پذي�رش مهاجران ناپديد ش�ده اند. « 
پيش از اين نيز در گزارش�ي تحقيقي مشخص 
شد بين سال هاي 20۱۸ تا 2020 بيش از ۱۸ هزار 
كودك مهاجر بي سرپرست در اروپا گم شده اند 
و از سرنوشت آنها خبري در دست نيست. اين 
گزارش ثمره كار چندين روزنامه نگار تحقيقي 
بوده و در مقاله اي مفصل به نام »گمشده در اروپا« 
منتشر شده اس�ت. روزنامه نگاراني از گاردين، 
شبكه »وي . پي . آر. او« هلند و »آر. بي. بي« آلمان 
اين گزارش را تهيه كرده بودند. يكي از مهم ترين 
نكاتي كه در اين گزارش وجود دارد، بي تفاوتي 
مقام هاي عالي رتبه و كارمندان دس�تگاه هاي 
امنيتي و قضايي كش�ورهاي مختل�ف اروپايي 
درباره پديده »گم شدن كودك مهاجران« است. 
موضوع دنبال نكردن تحقيقات مرتبط با ناپديد 
شدن »كودك مهاجران« از سوي مقامات قضايي 
و نيروهاي امنيتي و نظامي به صورت گسترده اي 
در جاي جاي اين گزارش تحقيقي ثبت شده است. 
رسوايي آنجاست كه آمار كودكان مهاجر ناپديد 
ش�ده در ابرقدرت هاي اقتصادي اروپايي چون 
آلمان گسترده تر است. به طور نمونه آمار كودكان 
مهاجر ناپديد شده در آلمان بين سال هاي 20۱۸ 
تا 2020 بيش از ۷ هزار و ۸00 تن اعلام شده است. 
اغلب اين كودكان مليت افغان داش�ته اند و در 
رده هاي بع�دي كودكاني با اصليت مراكش�ي و 
الجزايري قرار مي گيرن�د. در ميان اين كودكان 

ناپديد شده، پرونده ۷20 كودك بدون هيچ گونه 
تعقيب و تحقيقات قضايي بس�ته شده اس�ت. 

 سرنوش�ت نامعل�وم ك�ودكان گمش�ده 
مهاجران 

گم ش��دن كودكان مهاجر در كش��ورهاي اروپايي 
موضوع تازه اي نيست؛ كودكاني كه خيلي هايشان 
با وجود نگهداري در مراكز نگه��داري كودكان به 
يك باره گم مي شوند! آمار گم شدن اين كودكان هم 
كم نيست. طبق گزارشي كه همين چند روز پيش 
در روزنامه»Algemeen Dagblad« هلند منتشر 
ش��د بيش از 300 كودك از ژانوي��ه/ دي 2022 از 
مراكز پذيرش مهاجران ناپديد شده اند.  اين روزنامه 
به نقل از آژانس پذيرش پناهندگان گزارش داد: »در 
س��ال 2022، 4هزارو449 كودك بدون همراه در 

هلند درخواست پناهندگي كرده اند.«
اين كودكان در ابتدا براي دريافت تأييديه درخواست 
خود را به اداره مهاجرت در شهر »تراپل« هلند ارائه 
داده و پس از آن به مراكز مختلف اسكان مهاجران 
فرستاده مي شوند، اين در حالي است كه به نوشته 
اين روزنامه، »بسياري از اين كودكان در مراكز مذكور 

حضور ندارند.«
»دني��ا مياتوويچ«، كميس��ارياي ش��وراي حقوق 
بشر اروپا در اكتبر/ مهر گذشته از مقامات هلندي 
خواس��ته بود اقدامات فوري براي بهبود شرايط و 

همسو با استانداردهاي اتحاديه اروپا اتخاذ كنند. 
رسانه هاي هلند نيز پيش از اين گزارش داده بودند 
كه حدود 700 پناهنده در هلند به علت كمبود محل 

اقامت براي پذيرش مهاجران در شهر تراپل مجبور 
به خوابيدن در خيابان شدند. 

سرنوش��ت كودكان مهاجر گمشده معلوم نيست، 
اما بدون شك اين بچه ها سرنوست خوشايندي را 
تجربه نمي كنند. برخي از اين بچه ها توسط باندهاي 
قاچاق اعض��اي بدن دزديده و بخش��ي ديگر براي 

سوء استفاده هاي جنسي فروخته مي شوند. 
سوء استفاده از كودكان در هلند و كشورهاي اروپايي 
آنچنان مرسوم است كه اين كش��ور براي مقابله با 
سوء استفاده از كودكان قوانيني را وضع كرده است. 
طبق گزارش يورونيوز، سناي هلند با وضع قانوني، 
فروش شركت هايي را كه از كودكان كار بهره مي برند، 
ممنوع مي كند. بر مبناي اين قانون هر شركتي كه 
از كودكان در مراحل جمع آوري مواد اوليه، توليد و 
فروش بهره مي برد، متخلف است و بايد فروشش در 

بازار محدود شود. 
سناتورها انتظار دارند كه با اجراي اين قانون از سال 
2022 بازار سوء استفاده از كودكان كار جمع شود. 

 اوضاع بحراني است
فدريكا توسكانو، فعال حقوق كودك و نماينده انجمن 
» كودكان گمشده اروپايي« در بروكسل در گفت وگو 
با يورونيوز ب��ا ابراز نگراني از تداوم روند گم ش��دن 
كودكان در كشورهاي اروپايي مي گويد: » همچنان 
كودكان بسياري هستند كه ناپديد مي شوند. اوضاع 

بحراني است و بايد با آن مقابله كرد.« 
طبق توضيحات وي در تئوري، زماني كه يك كودك 
مهاجر ناپديد مي شود، بايد گم شدن آنها به مقامات 
پليس گزارش ش��ود، اما در عمل اين كار به ندرت 

انجام مي شود. چراكه معمولاً يا گزارشي به پليس 
نمي رود ي��ا اينكه به دلايل مش��كلات پناهندگي 
و اداري برخ��ي از پناهجوي��ان و مهاجران ترجيح 

مي دهند كه ناپديدشدن ها را گزارش نكنند. 
 ك�ودكان گمش�ده كه كس�ي دنبالش�ان 

نمي گردد!
اغلب اوقات »ناپديد ش��دن كودكان مهاجر« تنها 
در ساختارهاي »مهاجرتي« توسط دولت ها تحت 
پيگرد قرار مي گي��رد. در حالي كه مس��ئله اصلي 
»بحران عدم تأمين امنيت و حفاظت از كودكان« 
اس��ت. تنها در مواردي نادر ناپديدشدن كودكان 
ثبت مي شود. مثلًا زماني كه روند پرونده پناهجويي 
يك خانواده يا مهاجراني تحت بررس��ي و مطالعه 

قرار مي گيرد. 
اما حتي زماني ك��ه گزارش هاي از ناپديد ش��دن 
كودكان پناهجو مي شود، تضميني وجود ندارد كه 
از س��وي نيروهاي پليس و قضايي دنبال شود. اين 
مشكل بزرگي است. چرا؟ چون حتي ما نمي دانيم 

چه بلايي بر سر اين كودكان گمشده آمده است. 
به دليل عدم تشكيل پرونده و دنبال كردن ماجراي 
گم شدن كودكان خطر بزرگ اين است كه ما نهايتاً 
متوجه نخواهيم ش��د چه بلايي س��ر اين كودكان 
مي آيد يا آمده است. از سوي ديگر اين موضوع كار را 
براي قاچاقچيان انسان و آنهايي كه قصد سوءاستفاده 
از كودكان را دارند، راحت تر مي كند، چراكه مي دانند 
احتمالاً پرونده در رابطه با كودكان در مراجع قضايي 

تشكيل نخواهد شد. 
  ناپديد ش�دن ۱۸ هزار ك�ودك بين 20۱۸ 

تا 2020
فدريكا توسكانو با اش��اره به اينكه بين سال 20۱۸ 
تا 2020، ۱۸ هزار كودك ناپديد شده اند،  تصريح 
مي كند: » اگر اروپايي ها مي ديدن��د كه ۱۸ هزار يا 
۱3 هزار از كودكان ايتاليايي يا آلماني و فرانسوي 
ناپديد شده اند سعي مي كردند قوانين را تغيير دهند 
و اصلاح كنند، نيروهاي پلي��س را اصلاح كنند و 
تغيير دهند، اما به دليل اينكه بچه هاي گمشده امروز 
مهاجر و پناهجو هستند، اهميت و اولويتي كه براي 

اين چالش قائل مي شوند، بسيار كمتر است.« 
از نگاه وي اين نگاه هم ناش��ي از سياست هاي كلي 
اروپا نسبت به مسئله مهاجرت است. به دليل اينكه 
اروپا در س��ال هاي اخير با بحران مهاجرت روبه رو 
بوده است. در همين راستا سياس��ت هاي اروپايي 
هم سال به سال در زمينه مهاجرت سختگيرانه تر 
و مهم تر و كم اهميت تر در زمينه حفاظت از كوكان 
مهاجر در بسياري از كشورهاي اروپايي شده است. 

نتيجه اين سياست ها را امروز مي بينيم، همچنان 
ك��ودكان مهاجر بس��ياري به ص��ورت روزمره گم 
مي شوند، چراكه كودكان بسيار متزلزل تر از افراد 
بالغ هستند و ضربه هاي مهاجرت و تنهايي آنها را 
براي سوء استفاده ضعيف و ضعيف تر مي كند، زيرا 

نمي توانند براي خود آينده اي را متصور شوند. 

نماينده مجلس با انتقاد از فرهنگ سازي مصرف سيگار در شبكه نمايش خانگي مي گويد:  ماحصل برجام حضور صنايع دخاني در ايران بود

شورش شبكه نمايش خانگي عليه سلامت!

شوک بزرگ ناپدیدشدن 18هزار کودک مهاجر در اروپا
خبر ناپديدشدن 300 كودك مهاجر در هلند، شوك بزرگی را كه چندسال پيش وارد شد و بر اساس آن 

از 20۱۸ تا 2020، بيش از ۱۸ هزار كودك مهاجر در اروپا ناپديد شده اند و كسي به دنبال آنها نيست، كامل كرد

فرق�ي نمي كن�د قهرم�ان داس�تان باش�د ي�ا 
ضدقهرمان! اصلي ترين ش�خصيت هاي مثبت و 
منفي سريال هاي نمايش خانگي اغلب يك ويژگي 
مشترك دارند و آن چيزي نيست جز روشن كردن 
س�يگار و پك هاي عميق بازيگران ب�ه اين قاتل 
دخاني ! همين فرهنگ سازي و تبليغ براي استعمال 
دخانيات در كنار حمايت آشكارا از مواد دخانيات 
و ارائه كمترين سهم ماليات براي اين ماده مضر و 
حمايت تمام قد از توليد وطني س�يگار در داخل 
كشور، موجب شده  با افزايش مصرف دخانيات در 
افراد بالاي ۱۸ سال مواجه شويم و سالانه 6۸ هزار 
نفر بر اثر استعمال دخانيات و به طور خاص سيگار 
جان خودش�ان را از دس�ت بدهند. ماجرا گاهي 
آنقدر پيچيده مي شود كه حتي براي نمايندگان 
مجلس و ساير سياستگذاران و دست اندركاران 
هم شائبه هايي ايجاد مي شود. همچنانكه فاطمه 
محمد بيگي، عضو كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس با طرح اين س�ؤال كه چرا پ�س از برجام 
فقط دو شركت خارجي دخانيات در ايران ماندند و 
محصول اين توافق، پاگير شدن دو شركت خارجي 
دخانيات با توليد سالانه چندين هزار نخ سيگار 
اس�ت، تصريح مي كند: »ماحص�ل برجام حضور 
صنايع دخاني در ايران بود و جالب است كه صنايع 
ديگر مثل خودرو و دانش بنيان از ايران رفتند !«

درباره مضرات س��يگار آنقدر گفته ان��د و گفته ايم و 
نوشته ايم كه نه قلم هاي ما تاب بيان بيشتر دارد و نه 
گوش هاي مردم و مسئولان شنواي اين ماجراست. 
نكته قابل تأمل اينكه به گفته محمدرضا مسجدي،   
دبير كل جهاني مبارزه با دخانيات وضعيت ش��يوع 
مصرف دخانيات در س��ال ۱400 در مردان كشور 
25/۸۸ و در زن��ان 4/44 بود كه به طور كلي در پنج 
سال اخير در گروه سني بالاي ۱۸ سال روند افزايشي 
داشته اس��ت.  بيش از 30 هزار ميليارد تومان براي 
خريد سيگار و تنباكو در كشور هزينه مي شود و ضرر 
اقتصادي سالانه بيش از ۱۱0 هزار ميليارد تومان به 
بخش هاي توليدي و توسعه اي كشور به دليل مرگ 
زود هنگام افراد مصرف كنن��ده و در مواجهه با دود، 

غيبت از كار، ناتواني و آتش سوزي است. 

   كار فرهنگ�ي براي تش�ويق به كش�يدن 
سيگار!

حالا و در شرايط كنوني جامعه و با گسترش وسايل 
ارتباط جمعي و اطلاع رساني و آگاهي بخشي درباره 
مضرات كشيدن سيگار و استعمال دخانيات ديگر 
كمتر كسي است كه نداند با روش��ن كردن سيگار 
يا چاق كردن قليان چه بلايي برسر سلامتي خود و 
حتي اطرافيانش مي آورد. با وجود اين چه مي شود كه 
همچنان نه فقط مصرف دخانيات كاهش نمي يابد، 
بلكه با افزايش مصرف اين مواد سرطانزا مواجهيم؟ 
پاسخ به اين سؤال را بايد در فرهنگ سازي و تبليغات 
گس��ترده اي دانس��ت كه براي س��يگار و دخانيات 
در كش��ور اتفاق مي افتد؛ تصاوير س��يگار كشيدن 
س��لبريتي ها و قهرمان هاي مثبت و منفي بر پرده 
نقره اي سينما يا فيلم ها و سريال هاي شبكه خانگي 
با ژست هاي مخصوص و جذابي بازيگران مورد علاقه 
مردم هر چه را پزشكان و فعالان عرصه سلامت براي 
ممانعت از مصرف سيگار در ميان مردم رشته اند، در 
عمل پنبه مي كند و به يكي از جدي ترين موانع براي 
روند كاهشي گرفتن مصرف س��يگار و دخانيات در 

كشورمان تبديل شده است. 
 قيمت پايين و در دسترس بودن 

فاطمه محمدبيگي، عضو كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس شوراي اسلامي با انتقاد از برخي رسانه ها و 
شبكه هاي توليد فيلم و سريال و شبكه هاي خانگي 
براي ترويج س��يگار توسط ش��خصيت هاي فيلم ها 
مي گويد: » آخرين گزارش ها نش��ان مي هد آستانه 
مصرف دخانيات و سيگار به سنين پايين نوجواني و 
حتي سال آخر ابتدايي در مدارس و قشر دختران كه 
قرار است مادران فردا باشند، كشيده شده و من اينجا 
هشدار مي دهم و زنگ خطر را به صدا درمي آورم، اگر 
به داد قشر نوجوان و دانش آموزان در عرصه مبارزه 
با دخانيات نرس��يم با يك پيك و س��ونامي مصرف 
دخانيات در كشور مواجه خواهيم بود كه سلامتي 

اين عزيزان را به خطر خواهد انداخت.«
وي معتقد اس��ت، نهاد هاي نظارتي و وزارت ارشاد 
پاس��خ دهند چرا اي��ن فيلم ها براي پخ��ش تأييد 
مي شوند؟ چه كسي پاسخگوي ترويج سيگار در بين 
دانش آموزان  و نوجوانان خواهد بود. اميدوارم دولت 

به اين سؤال ها پاسخ دهد؟
اين نماينده مجلس با انتقاد از قيمت پايين سيگار 
در كشور مي افزايد: » درآمد هاي سالانه شركت هاي 
دخاني بس��يار زياد اس��ت. يك بس��ته س��يگار در 
كش��ور هاي غربي مث��ل اس��كانديناوي و امريكاي 
شمالي بين 250 تا 300هزار تومان ما است و تقريباً 
اين قيمت معادل قيمت يك كيلو گوشت مي تواند 
باشد، اما در كشور ما قيمت يك پاكت سيگار چقدر 

است و قيمت يك كيلو گوشت چقدر است. «
وي ادامه مي دهد: » متأسفانه قيمت سيگار در قانون 
بودجه ۱402 و با پيش��نهاد دولت متناسب با تورم 
نبود، اما كالا هاي اساسي و تغذيه اي ما با تورم بسيار 
بالا روبه رو هس��تند و ما نماين��دگان مجلس وقتي 
پيشنهاد افزايش قيمت س��يگار متناسب با تورم را 
مي دهيم، با مخالفت هاي جدي برخي مس��ئولان 
مواجه مي شويم و متأسفانه نماينده دولت و سازمان 
برنامه و بودجه عليه آن موضع گرفتند كه بايد پرسيد 
چرا و بيايند براي ما روشن كنند كه اين درآمد هاي 

هنگفت به جيب چه كساني مي رود.«
   وقتي وزارت بهداشت زورش نمي رسد

»ما ديگر زورمان از اين بيشتر نيست«؛  اين را بهزاد 
ولي زاده رئيس دبيرخانه س��تاد كش��وري كنترل 
دخانيات در مواجهه با موضوع تبليغات س��يگار در 
ش��بكه نمايش خانگي مي گويد. ول��ي زاده درباره 
اقدامات وزارت بهداشت براي مقابله با اين تخلفات 
اينگونه توضيح مي دهد: » به عنوان وزارت بهداشت 
از طري��ق مراجع قضايي و مكاتباتي كه با س��ازمان 
صدا و سيما و وزير ارشاد انجام داديم و فعاليت هايي 
كه در ستاد داش��تيم، تمام اين مسائل و تمامي اين 
مكاتبات ما به سازمان بازرسي، ديوان عدالت اداري و 
همين طور دادستاني كل كشور، رونوشت داده شده 
و در جريان هستند.« رئيس دبيرخانه ستاد كشوري 
كنترل دخانيات وزارت بهداشت هم قيمت پايين و 
دسترسي فراوان را از علل افزايش مصرف دخانيات از 
سنين نوجواني و جواني مي داند و با طرح اين سؤال 
كه چرا عطش نمايش مصرف دخانيات در ش��بكه 
نمايش خانگي زياد شده است، مي گويد: » مصوبات 
زيادي در ستاد كشوري كنترل دخانيات داريم كه از 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي درخواست كرده ايم 

نظارت خود را بر توليد محتواهاي اين چنيني افزايش 
دهند، اما از برخي از بازيگران مي شنويم كه مي گويند 
كارگردان از آنها مي خواهد براي ايفاي يك نقش حتماً 
بايد سيگار بكشند تا جايي كه حتي خود فرد سيگاري 
نبوده است، اما از او درخواست شده كه براي به دست 
آوردن نقش، سيگار بكشد؛ يك كارگردان چرا بايد 

چنين الزامي براي بازيگر خود بگذارد؟«
از نگاه وي اينها بايد از منظر حقوقي ريشه يابي شود. 
چرا عطش نمايش مصرف دخانيات در شبكه نمايش 
خانگي زياد شده است؟ اينكه به واسطه نشان دادن 
سيگار، يك نوجوان فكر كند سيگار كشيدن براي او 
وجهه اجتماعي خاصي به دنبال دارد يك نوع خيانت 
به نسل جوان است. ولي زاده معتقد است اگر اين روند 
ادامه داشته باشد، قوانين كنترل دخانيات اثر بخشي 
خود را از دس��ت خواهد داد. وي مي افزايد: » همين 
كش��ور تركيه كه همسايه ما اس��ت، آيا يك صحنه 
سيگار كشيدن در آثار نمايشي خود دارد؟ نمي گويم 
درصد مصرف آن كشور كم است، اما اينكه از تبليغات 
مواد دخاني جلوگيري ش��ود، براي آنها يك اولويت 

است و دارند فرهنگ سازي مي كنند.«
  ن�زول رتب�ه جهان�ي اي�ران در مب�ارزه با 

دخانيات
 رئيس دبيرخانه ستاد كش��وري كنترل دخانيات  با 
انتقاد از نمايش سيگار در فيلم هاي نمايش خانگي 
ساخت كش��ور  تأكيد مي كند: » با اجرا نشدن قانون 
ممنوعيت تبليغات دخانيات در نمايش خانگي بايد 
منتظر نزول رتبه جهاني ايران در مبارزه با دخانيات 
باش��يم.« به گفته وي ما به عنوان يك كشور موفق 
در زمينه مبارزه با استعمال دخانيات صاحب رتبه 
ش��ده بوديم، ولي اين اواخر به خاط��ر نمايش هاي 
خانگي كه مصرف س��يگار در آن خيلي اتفاق افتاد، 
امكان اينكه رتبه ما از وضعيت خوب خارج بشود، زياد 
است؛ و اين هم در اثر خلأ قانوني نيست، چراكه قانوني 
قوي در بحث ممنوعيت تبليغات دخانيات داريم، اما 
آن حوزه اي كه ناظر بر توليد فيلم هاي نمايش خانگي 

است، كار خودش را درست انجام نمي دهد. 
ولي زاده با تأكيد براينكه »ما ديگر زورمان از اين بيشتر 
نيست«  معتقد است وقتش رسيده كه مدعي العموم 

در اين عرصه ورود كند.

 رئيس شوراي عالي استان ها جزئيات كشف فساد 20 هزار ميلياردي 
در شهرداري را اعلام كرد و گفت: تا پايان سال جاري 40 هزار ميليارد 

تومان از اموال شهرداري بازگردانده مي شود. 
 رئيس مركز ارزش��يابي و تضمين كيفيت نظام آموزش و پرورش از 
برخورد با 500 مورد تقلب و تخلف در امتحانات نهايي خرداد تاكنون 
خبر داد و گف��ت: اين موارد تقل��ب و تخلف از همراه داش��تن جزوه و 
يادداشت، بي نظمي در جلسه تا همراه داشتن وسايل الكترونيكي است 
كه پرونده تشكيل و با دانش آموزان خاطي متناسب با تخلف برخورد 

شده است. 
 اداره كل هواشناسي استان تهران ضمن پيش بيني وقوع رگبار و رعد 
و برق در برخي نواحي مستعد با احتمال بارش تگرگ و وزش باد شديد 
موقتي، هشدار داد شهروندان تا آخر هفته از هر گونه تردد و توقف در 

حاشيه رودخانه ها پرهيز كنند. 
 رئيس مركز پزش��كي حج و زيارت جمعيت هلال احمر با اشاره به 
ارائه بيش از ۱0 هزار خدمت درماني و امدادي به حجاج ايراني در مكه 
و مدينه  گفت: تا شب گذشته 237 نفر از زائران بدحال توسط تيم هاي 

هلال احمر به مراكز درماني منتقل شدند. 
 بازرس انجمن علمي اپتومتري ايران گفت: اجراي طرح پيشگيري از 
تنبلي چشم كودكان زير سن مدرسه، باعث شده آمار تنبلي چشم در 

كشور ما از متوسط آمار جهاني پايين تر باشد. 
 رئيس جامعه پزش��كان متخصص داخلي ايران با اشاره به وضعيت 
نامناسب برخي پزشكان  گفت: تعدادي از پزشكان شغل طبابت را رها 
كرده و به مشاغل ديگر روي آورده اند؛ حتي برخي از آنان به مسافركشي 

يا دلارفروشي رو آورده اند. 
 رئيس شوراي اس��لامي ش��هر تهران با تأكيد بر ورود قوه قضائيه و 
دادستاني به موضوع تأمين اتوبوس توسط كارخانه ها و سازندگان  گفت: 
انتظار ما اين است كه كارخانه ها و سازندگان اتوبوس سودجويي شان را 

كنار بگذارند و به فكر مردم باشند. 
 مدير كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان از تصويب جزئيات 
برنامه هاي اوقات فراغت دانش آموزان تا پايان خرداد امسال خبر داد. 

آغاز عمليات حفاري
 خط 1۰ متروی تهران از تير

مدير عام�ل ش�ركت مت�روی ته�ران گف�ت: عملي�ات حفاري 
خ�ط ۱0 مت�روی پايتخ�ت در تي�ر س�ال ج�اري آغاز مي ش�ود. 
حسن هرمزي در يكصد و پنجاه و دومين جلسه شوراي اسلامي شهر 
تهران ضمن ارائه گزارش اقدامات انجام شده در شركت مترو  گفت: از 
محل مبلغ 77 ميليون يورويي وزارت كشور براي تأمين ۶30 دستگاه 
واگن، 5۸ ميليون يورو تأمين ش��ده و در حس��اب بانك شهر است و 

اميدواريم بتوانيم پيش پرداخت را تا پايان اين ماه داشته باشيم. 
مدير عامل ش��ركت مترو ش��هر تهران با بيان اينك��ه حواله نقدي نيز 
به تاريخ 20 خردادماه داريم و براي تتم��ه تأمين اعتبار ۱۱۸ ميليون 
يورو، تسهيلات مي گيريم، خاطر نشان كرد: اين تسهيلات در كميته 
اعتبارات مصوب ش��ده و در حال دريافت مجوز بانك مركزي هستيم؛ 
چون قول داده بوديم، قريب 50 درصد مس��ئله حل شده و در تلاش 
هستيم امور تسريع ش��ود؛ ذي نفعان متعدد باعث ش��دند كه موانعي 

ايجاد شود. 
وي همچنين تصريح كرد: خط ۱۱ مترو در تفاهمنامه با مپنا به صورت 
مشاركتي اجرا مي شود و 50 رام قطار هشت واگنه با واگن سازي پارس 

دنبال خواهيم كرد كه گزارش آن به صورت مجزا ارائه خواهد شد. 
هرمزي با بيان اينكه هدف گذاري بر اساس بودجه ابلاغي و برنامه هاي 
پيش فرض است، گفت: تكميل ۱3 ايستگاه را به عنوان پيش فرض در 
نظر گرفتيم كه ايستگاه علامه جعفري در همين راستا تحويل داده شد؛ 
اولويت اول ما تكميل خطوط هفتگانه بود و سعي كرديم بهره برداري 
ناقص و گسسته در خط ۶ تكميل ش��ود كه قطعه مياني اين خط را تا 
پايان سال قبل به نتيجه رسانديم. امس��ال هم تلاش مي كنيم قطعه 
شمال غربي شامل حد فاصل ايستگاه شهيد ستاري تا كوهسار را با سه 

ايستگاه به نتيجه برسانيم. 
وي تأكيد كرد: امسال در قسمت مياني خط ۶ ايستگاه ميدان خراسان، 
نجات اللهي، هفدهم شهريور و سرباز را تكميل خواهيم كرد و در تلاش 
هستيم قسمت جنوبي را نيز تا شهرري ادامه دهيم بدين منظور، فعاليت 

دستگاه حفار به صورت سه شيفته انجام مي دهد. 
مدير عامل شركت مترو شهر تهران با بيان اينكه تفاهمنامه خط ۱0 به 
قرارداد تبديل شده و 400 ميليون يورو براي تأمين تجهيزات پيش بيني 
شده است، خاطر نشان كرد: هزار ميليارد تومان براي اجراي اين خط 
با قرارگاه خاتم الانبياء در نظر گرفته شده و تير ماه حفاري خط ۱0 آغاز 
خواهد شد كه رقم آن از محل تهاتر با سپاه پاسداران انجام خواهد شد 

كه مازاد بودجه است. 
وي با بي��ان اينكه در خ��ط 9 نيز با م��دل جديدي پي��ش رفته ايم و 
تفاهمنامه اي با قرارگاه خاتم منعقد كرده ايم، يادآور شد: براي خط ۱۱ 
نيز درخواست داريم كه كميسيون حمل و نقل شورا وقتي اختصاص 

دهد تا گزارش كامل را ارائه دهيم. 
هرمزي اظهار كرد: دو قرارداد از سوي شركت بهره برداري و واگن سازي 
براي تأمين قطعات منعقد و منابع مالي تأمين شده كه اولين رام قطار 

دي سي در راستاي اورهال مترو، وارد خط خواهد شد. 
مدير عامل شركت مترو شهر تهران با بيان اينكه مطالعات احداث تراموا 
در سازمان حمل و نقل و ترافيك در حال انجام است، گفت: در صورت 

تأييد اين طرح، اجراي آن به صورت مشاركتي خواهد بود. 
وي با اشاره به تكميل پايانه شرق با مشاركت شركت مترو  يادآور شد: 
قرار بر اين اس��ت كه تكميل پايانه توس��ط پيمانكاران مترو و از محل 

ظرفيت قراردادهاي اين شركت تا پايان شهريورماه انجام شود. 

كبري فرشچي 
  گزارش  یک

حسین سروقامت رئيس سازمان حفاظت محيط زيست خبر داد

تأمين 8۰۰ ميليون مترمكعب حقابه اروميه
مع�اون رئيس جمه�ور و رئيس س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت 
تأكي�د ك�رد: وزارت نيرو ب�ا توجه ب�ه مي�زان بارندگ�ي مكلف 
اس�ت حقابه تالاب ه�ا را تأمين كن�د و تاكنون ني�ز ۸00 ميليون 
مت�ر مكع�ب از حقاب�ه درياچ�ه ارومي�ه تأمي�ن شده اس�ت. 
علي سلاجقه در نشست خبري افزود: سازمان حفاظت محيط زيست 
بر اساس قانون ميزان حقابه تالاب ها را مش��خص كرد كه وزارت نيرو 
مكلف به تأمين آن بوده و سازمان نيز به طور مداوم پيگير آن است.  وي 
تأكيد كرد: همچنين وزارت نيرو را مج��اب كرديم تا مقاله تالاب هاي 
اقماري درياچ��ه اروميه را نيز تأمي��ن كند بر اين اس��اس پيش بيني 
مي كنيم وضعيت درياچه سال آينده بهتر شود.  سلاجقه گفت: تكاليف 
سخت افزاري اروميه تقريباً تمام شده و فقط تصفيه خانه تبريز مانده كه 
اتمام آن ۱20 ميليون متر مكعب آب وارد درياچه مي شود.  وي اظهار 
داشت: 300 ميليون متر مكعب آب از كاني سيب وارد و همچنين 300 
ميليون متر مكعب آب وارد تالاب مي شود.  وي با اشاره به اينكه اكنون 
حقابه تالاب گاوخوني از زاينده رود رهاسازي شده است، گفت؛ بعد از 
آب شرب، حقابه محيط زيست در اولويت دوم قرار دارد و ما در اين بخش 

ايستاده ايم و در مطالبه حقابه ها به وظايف خود عمل مي كنيم. 
 سفر وزارت نيرو به افغانستان براي حل و فصل حقابه هامون
رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت درباره مقاله هامون گفت: ما 
با مردم افغانس��تان سال هاس��ت كنار هم زندگي مي كنيم، اما هيئت 
حاكمه اي كه اكنون در افغانستان وجود دارد، چندان در راستاي حسن 
همجواري حركت نمي كند، البته حتماً دولت هاي ديگر در اين زمينه 
دخالت و سعي مي كنند راهبردهاي هيئت حاكمه را در دست بگيرند. 
وي افزود: البته هيئت حاكمه فعلي به اين نتيجه رسيده است كه بايد 
مشكل دو جانبه حل شود، بر اين اس��اس قرار بود سفري به افغانستان 
داشته باشيم، اما اكنون مقرر شد اين سفر توسط وزارت نيرو انجام شود 
تا مشكلات بررسي و راه حل ها مشخص شود.  سلاجقه تأكيد كرد: به 
هيچ عنوان از حق و حقوق مردم كوتاه نمي آييم و تمام تلاش خود را به 
كار مي گيريم تا حقابه هامون در مسير درست هيرمند قرار گيرد و به 

تالاب برسد و در اين راه از تمام ظرفيت ها استفاده مي كنيم. 
 اجازه امضاهاي طلايي را نمي دهيم

معاون رئيس جمهور گفت: اجازه نمي دهيم امضاي طلايي يا امضايي 
مبتني بر زور و رانت در سازمان حفاظت محيط زيست زده شود، تمام 
پروژه ها بايد فرايند علمي و محيط زيستي خود را طي كنند تا سازمان 
امضاي نهايي گزارش ارزيابي را بزند.  وي اظهار داشت: البته هر پروژه اي 
براي اجرا به آخرين امضا نياز دارد، بنابراين اين به معناي امضاي طلايي 
نيست و امضاي طلايي معنايي ندارد.  وي تأكيد كرد: هيچ حريم امنيت 
براي اجراي پروژه ها در س��ازمان حفاظت محيط زيست وجود ندارد و 

همه كارها قانوني پيش مي رود. 
 صدور گزارش ارزيابي پروژه راه آهن رشت- آستارا منوط به 

برآورده شدن خواسته هاي محيط زيست
رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت گفت: گزارش ارزيابي پروژه راه 
آهن رشت- آستارا سال ۱37۶ به سازمان محيط زيست ارسال شد و از آن 
زمان تاكنون رفت و برگشت هاي زيادي داشته است.  وي با تأكيد بر اينكه 
تلاش مي كنيم توسعه پايدار باشد، افزود: براي اجراي اين پروژه چندين 
پيشنهاد ارائه شد كه تك ريلي  است  كه تمام آنها در حال بررسي است. به 
مشاور طرح هم اعلام كرديم تا اين خواسته برآورده نشود به هيچ وجه مجوز 
ارزيابي محيط زيستي به آن داده نمي شود.  وي ادامه داد: مسائل بين المللي 
را نمي توان پيش بيني كرد، بنابراين ابتدا بايد تفاهمنامه اي امضا شود بعد 
كارها صورت گيرد، درباره پروژه راه آهن رشت- آستارا هم همينطور است، 
اكنون در فاز نهايي هستيم تا تعهداتي كه سازمان خواسته از لحاظ فني 

تأمين شود و بعد از آن مجوز را صادر كنيم. 
 افزايش 6۷ درصدي بودجه محيط زيست

وي گفت: بودجه محيط زيست براي سال جاري حدود ۶7 درصد نسبت 
به سال قبل افزايش داشته اس��ت و ۱۸ هزار ميليارد تومان هم بودجه 

دستگاه هاي ديگر در حوزه محيط زيست است. 
 جذب ۱000 نخبه زير ۴0 سال در محيط زيست

وي درباره جوان گرايي در سازمان محيط زيست گفت: براي جذب هزار 
نيروي نخبه زير 40 سال برنامه جذب داريم كه اين افراد داراي انديشه 
هس��تند و مي توان از توانمندي آنها بهره مند شد، همچنين ظرفيت 
استفاده از نيروهاي جهادي در راستاي كمك به وضعيت محيط زيست 

داريم و برنامه هايي در اين راستا اتخاذ شده است. 
 ماجراي دستگيري 2 مدير محيط زيستي

س��لاجقه درباره دس��تگيري دو مدير محيط زيس��تي گف��ت: نحوه 
دستگيري و علت را بايد از دستگاه هاي اقدام كننده سؤال كنيد. وظيفه 
دولت فساد ستيزي است و مكلفيم با فساد مقابله و برخورد كنيم، آن 
دو نفر اكنون آزاد و مشغول كار هستند از دستگاه هاي مربوطه شكل و 
فرآيند دستگيري را سؤال كنيد. از نظر ما فرآيند دستگيري درست نبود 
و حرمت افراد حفظ نش��ده بود.  رئيس سازمان حفاظت محيط زيست 
تصريح كرد: هنوز به م��ا در مورد موضوع اتهام اي��ن دو نفر توضيحي 
اعلام نشده اس��ت.  س��لاجقه تأكيد كرد: ديوار محيط زيست به هيچ 
عنوان كوتاه نيست و حفظ  محيط زيس��ت همواره در اولويت كارهاي 

اين سازمان است. 
 برخورد با مديران متخلف در زمينه اجراي قانون هواي پاك

سلاجقه در پاس��خ به پرسش��ي درباره اقدام قوه قضائيه در برخورد با 
مديران متخلف در زمينه اجراي قانون هواي پاك گفت: هر جا قصوري 
باشد، بايد برخورد ش��ود و در اين زمينه با قوه قضائيه همكاري خوبي 
داريم.  وي گفت: آلودگي هوا يك مسئله چندوجهي است كه پيش از 
همه وزارتخانه هاي كشور، نيرو، صمت و جهاد كشاورزي بايد اقدامات 
لازم را انجام دهند. سازمان محيط زيس��ت هم به عنوان ناظر وظايف 
خود را انجام مي دهد و گزارش ها را به طور مداوم براي دس��تگاه هاي 

مربوطه ارسال مي كند. 
 استقرار دبيرخانه كنفرانس بين المللي گرد و غبار در ايران

وي از استقرار دبيرخانه اجرايي و علمي كنفرانس بين المللي گرد و غبار 
در سازمان محيط زيست خبر داد و گفت: اين اقدام با توجه به قطعنامه 
مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد صورت گرفته اس��ت.  س��لاجقه 
گفت: گسترش ديپلماس��ي منطقه اي با حضور اثر بخش در مجامع و 
كنوانسيون ها صورت گرفته و صندوق  منطقه اي مقابله با گرد و غبار به 

زودي ايجاد مي شود. 
 ايجاد سايت جديد تكثير در اسارت يوزپلنگ در اصفهان

رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت درباره پروژه تكثير در اس��ارت 
يوزپلنگ گفت: اين پروژه يك فرايند كاملًا عملي را در كشور طي كرد، توله 
يوزهايي كه در اوايل فرايند براي تكثير در اسارت در نظر گرفته شده بودند 
همه از قاچاقچيان كشف شده بودند، از اين رو بنيه لازم را نداشتند، اما باز 
هم با پشتوانه كارشناسان داخلي و بين المللي اين فرايند را طي كرديم و 
توله هايي هم متولد شدند و كار در س��ايت توران پيش رفت.  وي افزود: 
يوزپلنگ گونه اي با قلمرو وسيع اس��ت، از اين رو در صدديم تا در استان 
اصفهان نيز يك سايت تكثير يوز در اسارت ايجاد كنيم تا اين گونه نادر را از 
خطر انقراض نجات دهيم، با مؤسسه رويان هم تفاهمنامه اي امضا كرديم 
و از جنبه سلول هاي بنيادي وارد بحث ش��ديم.  سلاجقه درباره اينكه در 
اين روزها يوزهاي زيادي در طبيعت مشاهده مي شود، آيا همان يوزهاي 
قبلي اند يا يوزهاي جديدي هستند يا اينكه كه مي توان گفت از انقراض 
خارج شده است، گفت: به علت خشكسالي و كم شدن طعمه، يوزها بيشتر 
به سمت مناطقي مي آيند كه نسبت به قبل بيش��تر قابل رؤيت هستند، 
البته به تأمين تجهيزات بيشتر مانند دوربين هاي تله اي هم بر مي گردد، 
اما از نظر ما اين گونه همچنان در معرض انقراض است، اما با توجه به تولد 

توله يوزها در توران خبرهاي خوبي خواهيم داشت. 

در كتاب »پرورش حافظه و تقويت يادگيري« آمده است: 
»رانندگان اتوبوس هر روز مسير ثابتي را طي مي كنند و مجبور 
نيستند مسيرهاي جديد را كش�ف كنند. حال آنكه رانندگان 
تاكسي اغلب نياز دارند نش�اني هاي جديد بروند. بنابر اين از 
مناطق مختلف مغزشان بيشتر اس�تفاده مي كنند. از آنجا كه 
مغز با تجربيات ما دگرگون مي شود، رانندگان تاكسي حافظه 
قوي تري دارند و هيپوكامپش�ان بزرگ تر از رانندگان اتوبوس 

است.«
اگر طي مس�افتي جديد چنين اث�ر ش�گرفي دارد، واگذاري 

مسئوليت هاي نو با جان آدمي چه مي كند؟ 
پس�رها از عهده كارهاي مردان�ه برمي آيند. اغل�ب كاربلدند 
و مي توانن�د برنامه اي را مديري�ت كنند. دختره�ا نيز از پس 
مديريت داخلي خانه برمی آيند   و مي توانند بار مسائل عاطفي 

را به دوش بكشند. 
. . . اما من مي ترسم اگر امروز كارهاي ساده را به آنان نسپريم، 

فردا از عهده مسئوليت هاي اجتماعي برنيايند!
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